

أثر الإستشراف الإستراتيجي في تعزيز التنمية المستدامة في المنطقة الاقتصادية

الخاصة بالدقم في سلطنة عُمان

إعداد

خمس بن علي بن خمس السنيدي

إشراف

الاستاذ الدكتور حسن علي الزعبي

الملخص

هدفت هذه الدراسة إلى بيان أثر الاستشراف الاستراتيجي في تعزيز التنمية المستدامة في المنطقة الاقتصادية الخاصة بالدقم، ولتحقيق أهداف الدراسة تم استخدام المنهج الكمي (الوصفي التحليلي)، وتكوّن مجتمع الدراسة من العاملين بالمنطقة الاقتصادية الخاصة بالدقم في سلطنة عُمان والبالغ عددهم (187) فرداً، تم تطوير استبانة لهذا الغرض، وزعت عليهم إلكترونياً. حيث كانت صالحة للتحليل (165) استبانة، بنسبة استجابة بلغت (88.2%).

توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج من أهمها وجود أثر للاستشراف الاستراتيجي في تعزيز كل من التنمية المستدامة، والتنمية الاقتصادية، والتنمية الاجتماعية، والتنمية البيئية، في المنطقة الاقتصادية الخاصة بالدقم في سلطنة عُمان.

أوصت الدراسة بمجموعة من التوصيات من أهمها: العمل على إنشاء فريق متخصص لإدارة جلسات العصف الذهني في المنطقة الاقتصادية الخاصة. والعمل على توفير برامج وأدوات

دقيقة لتحليل المعلومات في المنطقة الاقتصادية الخاصة. واستقطاب الخبراء والأشخاص ذوي

المهارة بتحليل المعلومات وعوامل النجاح الحرجة في المنطقة الاقتصادية الخاصة.

الكلمات المفتاحية: الاستشراق الاستراتيجي، التنمية المستدامة، المنطقة الاقتصادية الخاصة

بالدقم، عُمان.

The Impact of Strategic Foresight in Enhancing Sustainable Development in the Duqm Special Economic Zone in the Sultanate of Oman

Prepared by

Khamis Ali Khamis Al-Sineidi

Supervised by

Prof. Dr. Hasan Ali Al-Zu'bi

Abstract

This study aimed to demonstrate the impact of strategic foresight in promoting sustainable development in the Special Economic Zone at Duqm. To achieve the objectives of the study, the quantitative (descriptive and analytical) approach was used. The study community consisted of (187) employees of the Special Economic Zone at Duqm in the Sultanate of Oman. A questionnaire was developed for this purpose and distributed to them electronically. 165 questionnaires were valid for analysis, with a response rate of (88.2%).

The study reached a set of results, the most important of which is the existence of an impact of strategic foresight in promoting sustainable development, economic development, social development, and environmental development, in the Duqm Special Economic Zone in the Sultanate of Oman.

The study recommended a set of recommendations, the most important of which are: Establishing a specialized team to manage brainstorming sessions in the Special Economic Zone. Providing accurate

programs and tools for analyzing information in the Special Economic Zone. Attracting experts and people skilled in analyzing information and critical success factors in the Special Economic Zone.

Keywords: strategic foresight, sustainable development, Duqm Special Economic Zone, Oman.